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DUCHOVNOST A NÁBOŽENSTVÍ 
 

Otázky k tématu 
Vybráno ze Satsangů 12.9.1993, 25.7.1997, 16.2.2009 a 8.10.2010 

 
…………………………………………………………………………………………………………………………………… 

 
Óm Šrí Paramátmane Namaha 

 
Otázka: „Jsem příslušníkem ortodoxní církve a řeším problém, jak se vyrovnat 

s přístupem církve, která odmítá meditaci, jógu a další duchovní přístupy, protože je 
považuje za hřích.“    

Podle mého názoru jde o nepochopení pocházející z faktu, že lidé nemají správnou 
představu o tom, co to je jóga a jaké učení nabízí Bhagavadgíta. Bhagavadgíta nabízí 
vědecký přístup, kterému lze porozumět racionálně a logicky a který je univerzálně 
použitelný pro všechny lidi na celém světě. Jóga a Bhagavadgíta nevylučují žádné 
náboženské vyznání, můžete být zastánci jakéhokoli náboženství a provádět jakoukoli 
duchovní praxi. Jde o nedostatek informací.  

Podle mého názoru se někteří zastánci ortodoxních náboženských směrů obávají, 
aby nepřišli o své stoupence. Nepředkládám vám žádnou duchovnost, ke které byste 
měli konvertovat. Pokud jste křesťany, zůstaňte křesťany a staňte se ještě lepšími 
křesťany. Jste-li hinduisty, neměňte své vyznání, ale staňte se ještě opravdovějšími 
hinduisty. Podobně to platí i pro zastánce muslimské víry. Problémy vznikají jen díky 
nepochopení, co to duchovní cesta, o níž zde diskutujeme, skutečně je.  

Tradiční náboženské směry mají svůj význam a je záležitostí vaší svobodné volby, 
zda je chcete následovat. Náboženství přinesla mnoho dobrého. Splnila svoji roli. 
Dnešní doba je dobou vědy a duchovnosti. Zatímco různá náboženství nabízejí 
odlišný přístup, duchovnost je jen jedna, společná pro všechny. Duchovní přístup jógy 
nabízí systematický, prověřený způsob jak přeměnit své vnitřní kvality. 

Každý máme nižší a vyšší já. Příčinou veškerých problémů je naše nižší já. 
Prostředkem vývoje je proto postupné ukázňování nižšího já a rozvíjení vnitřní 
rozlišovací schopnosti tak, aby nám ve všech oblastech života ukazovala, co je 
správné a co nesprávné. Tento přístup není v rozporu s žádným náboženstvím ani s  
národní příslušností. Jde o vědecký, racionální přístup. Považování jógy za hřích 
vychází z nedostatku porozumění, o co ve skutečnosti jde.  

Nechávám však zcela na tomto hledajícím, aby se rozhodl, zda chce pokračovat 
v následování ortodoxního náboženství nebo ne. Pokud vám může vaše náboženství 
pomoci s problémy, o nichž dále v dopise píšete, využijte je. Obraťte se o vedení tam, 
kde cítíte pomoc. Cílem je, aby se zlepšila kvalita vašeho života. 

 

Otázka: „Moji blízcí příbuzní stále nechtějí přijmout, že jsem vegetariánka a že 
jsem otevřená východním filozofiím.“ 
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Ano, lidé se často staví do opozice vůči myšlenkám, které jsou jiné než jejich. 
Mnoho lidí považuje za špatné všechno, co neodpovídá jejich názorům. Protože si 
většina lidí myslí, že tu pravou pravdu mají jen oni.  

Snažte se učit umění přijímat kritiku. Není to snadné, ale můžete se o to pokusit. 
Když se budete snažit zvládnout kritiku v sobě místo toho, abyste odpovídala 
kritikům, přijde čas, kdy už kritiku budete umět nejen přijmout, ale ještě se přitom 
usmívat. Budete-li se před druhými obhajovat, nemůžete toho dosáhnout. Následujte 
svoji cestu, snažte se být tišší a buďte vděční těm, kdo vás kritizují, protože vám 
dávají příležitost vývojově postoupit a nakonec se i usmívat na ty, kteří kritizují.  

 
Otázka: „Je možné být křesťanem a současně se věnovat józe?” 

 Chcete-li se zabývat jógou, nemusíte pro to zanechat žádného tradičního 
náboženství. Duchovnost není náboženství. Duchovní cesta náboženství přesahuje, ale 
není s ním v rozporu. Duchovnost je stejně použitelná pro každého, ať se považuje za 
křesťana, hinduistu, buddhistu apod. Je jen otázkou dosažení určitého stupně pokroku, 
kdy se začne odehrávat cílený vývoj vnitřního já. 

Kristus byl velikou duchovní osobností, jeden z největších jogínů.  

Lidé většinou nedokáží porozumět vnitřnímu světu těchto velikých osobností 
a snaží se jen napodobovat jejich vnější život. 

 Život má dva aspekty: vnitřní a vnější. Lidé se většinou zabývají vnějšími projevy, 
protože pochopit vnitřní dění někoho jiného je velmi obtížné. Vzhledem 
k dosaženému vnitřnímu stavu jsou všichni duchovní velikáni pro lidstvo stejně 
významní, ať už je to Kristus, Krišna, Buddha nebo kdokoli jiný. Všechna 
náboženství se potýkají se stejnými problémy jako křesťanství. Křesťanství se 
postupně vzdalovalo od Krista a stávalo církví. Důležitější se stala nekritická víra 
a obřady v kostelech spíše než vnitřní duchovní pravda, kterou učil Kristus. Pravda, 
soucítění, láska, široké srdce a služba lidstvu jsou společné všem těmto duchovním 
velikánům, kteří kdy na Zemi žili. Skláním se před každým z nich, protože jsem 
otevřený přijímat největší moudrost z každého zdroje. 

Nechte okna své mysli otevřená pravdě, aby k vám vstoupila odkudkoli. 
Nevzdávejte se ale svého vlastního úsudku, ať jste ve styku s jakoukoli osobou nebo 
náboženstvím. Osobní poznání Pravdy překračuje schopnosti lidského uvažovaní, ale 
není s ním v rozporu. Osobní zkušenost Pravdy neodporuje racionálnímu usuzování, 
ale přesahuje ho. Než k tomu dojde, využijte maximálně své vlastní schopnosti 
uvažovat. Až dospěje snaha vaší mysli do svého vrcholu, přehoupnete se do sféry 
skutečného poznání celým svým bytím. 

 
Otázka: „Mám dále rozvíjet vztah s mužem, který je jiného vyznání a moji 

duchovní cestu neschvaluje? Má duchovní cesta je pro mě důležitá a nerada bych ji 
ztratila.“ 

Člověk by se neměl nikdy vzdávat duchovní cesty, kterou si zvolil. Nikdy. Neměla 
byste opouštět svoji duchovní cestu, ať to stojí cokoli. Je třeba pro svoji cestu 
podstoupit jakoukoli oběť, protože duchovní cesta je to nejdůležitější. Vše ostatní je 
pomíjivé, chvíli něco máme a pak zase nemáme. Rozhodnutí, týkající se vašeho 
vztahu, ale musíte udělat sama. Vysvětluji jen jaké jsou základní principy, jimiž 
bychom se měli řídit. Pravda je taková, že bychom neměli za žádných okolností 
opouštět duchovní cestu, pro kterou jsme se rozhodli. I kdybychom kvůli tomu měli 
opustit cokoli. Duchovní cesta přichází až po nekonečně mnoha životech. Jakmile si 
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jednou někdo začne být vědom své duchovní cesty, měl by pro ni obětovat všechno na 
světě – peníze, svoji zemi, vztahy… Všechny věci a vztahy vás stejně jednou opustí 
a duchovní cesta je to jediné, co vám zůstane. Pokud nás někdo nabádá k tomu, 
abychom se vzdali své duchovní cesty, měli bychom se od něj nebo od ní držet dál. 

 
…………………………………………………………………………………………………………………………………… 

 


